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Abstract 

This study discusses the practise of land drainage, which involves draining the soil for 

specific purposes as protection against excess of water. In Sweden, there are around 

50,000 registered land drainage companies according to Jordbruksverket that maintain 

draining systems for food and forestry. The majority of the companies were established 

between 1900 and 1950. However, there are many excluding the 50,000, operating 

without registering. There is a lack of knowledge regarding these types of companies 

amongst engineers, Mia Hammarberg explains this in the rapport 

“Markavvattningsföretag – Vägledning för tillsyn, omprövning och avveckling”. The 

study aims to provide guidance for road and water engineers when working in a project 

where a land drainage company is involved. This case study was conducted with 

qualitative information gathering techniques such as interviews and document studies. 

The correspondents for the interviews are people knowledgeable in this specific area 

and have worked many years in the industry. The results say that there is sufficient 

information to be acquired for engineers, but without the knowledge and experience it 

is hard to comprehend what is really means and how to implement it in real life. Finding 

land drainage companies is relatively easy. When finding the company, the next step is 

to discuss the project and the future of maintaining the land drainage company. 

Regarding the design of a road keeping the same water flow capability, it is important 

to get an understanding of the bigger area and how a project will affect the situation. 

Water flow from fields can be assumed around 1.5 l/s-ha and the difference of water 

flow between hardened surface, and fields is big according to Hammarberg. The matter 

of re-examination of a land drainage company is dependent on the difference the project 

makes and if the company can handle the changes. If the new flow of water is greater 

than the capability of a trench, it might be preferable to re-exam. Sometimes this process 

is not valuable for any part and therefor an agreement can be made instead. The subject 

of land drainage companies can be difficult without the knowledge and experience. This 

case study is made for engineers and people interested in the subject, to be used and 

give a better picture of the process of working with land drainage companies.                                                    

Keywords: ditching company, infrastructure, land drainage company, re-examination, 

water flow
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Sammanfattning 

Den här rapporten handlar om markavvattning, som involverar dränering av mark för 

specifika ändamål som skydd mot vatten. I Sverige finns det cirka 50,000 registrerade 

markavvattningsföretag enligt Jordbruksverket som underhåller dräneringssystem för 

livsmedel och skogsbruk. Majoriteten av dessa företag etablerades mellan år 1900 och 

1950. Men det finns många utöver dessa 50,000 som drivs utan att registrera sig. Det 

finns en brist på kunskap rörande dessa företag bland projektörer förklarar Mia 

Hammarberg i rapporten ”Markavvattningsföretag – Vägledning för tillsyn, 

omprövning och avveckling”. Denna studie strävar efter att vägleda väg- och 

vatteningenjörer vid arbeten där markavvattningsföretag är involverade. Denna 

fallstudie är genomförd med kvalitativa insamlingstekniker som intervjuer och 

dokumentstudie. Respondenterna i intervjuerna är personer med kunskap inom detta 

område och har jobbat många år i branschen. Resultatet säger att det finns tillräcklig 

information att hämta för ingenjörer, men utan kunskap och erfarenhet är det svårt att 

tolka vad det faktiskt betyder och hur det ska implementeras i verkligheten. Att hitta 

dessa företag är relativt enkelt. När markavvattningsföretaget har hittats är nästa steg 

att diskutera projektet och framtidens underhåll av företaget. Angående utformningen 

av vägar så att kapaciteten av vattenflödet inte förändras, är det viktigt att förstå hur 

hela området kommer att påverkas. Vattenflöde från fält kan antas vara runt 1,5 l/s-ha 

och skillnaden på vattenflöde mellan hårdgjord yta och fält är stort enligt Hammarberg. 

Frågor om omprövning av ett markavvattningsföretag är beroende på förändringen som 

ett projekt medför och om företaget kan hantera den ändringen. Om vattenflödet blir 

större än kapaciteten i diket, så kan det vara lämpligt att ompröva. Ibland är denna 

process inte lönsam för någon av parterna och därav kan en överenskommelse vara 

fördragbart.  Ämnet markavvattningsföretag kan vara svårhanterat utan kunskap och 

erfarenhet. Denna fallstudie är skapad för ingenjörer och folk som är intresserade av 

ämnet, och ska ge en bättre bild på processen av att hantera ett markavvattningsföretag 

vid en ny eller ombyggnation av en väg.                     

Nyckelord: Dikningsföretag, infrastruktur, markavvattningsföretag, omprövning, 

vattenflöde 
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Förord 

Detta examensarbete omfattar 15 högskolepoäng och skribenterna avslutar sin treåriga 
studieperiod på Tekniska högskolan i Jönköping, med inriktning väg- och 
vattenbyggnadsteknik. 

Vi vill tacka AFRY Jönköping för ett bra samarbete som har bidragit till rapportens 
resultat. Vi tackar även Trafikverket och Jordbruksverket som har bidragit med 
information i empiriavsnittet. 
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1 Introduktion 
 
Markavvattning är ett tillvägagångsätt där marken dräneras på vatten för ett specifikt 

ändamål eller om skydd mot vatten behövs. Dessa ändamål kan till exempel vara 

byggnationer av vägar eller hus. Idag finns det cirka 50 000 registrerade 

markavvattningsföretag i Sverige enligt Jordbruksverket vars syfte är att underhålla 

markavvattningen för livsmedel- och skogsproduktion. Hälften av dessa 

markavvattningsföretag grundades mellan år 1900 – 1950. Det finns fler 

markavvattningsföretag som inte är registrerade men som anses vara legitima. 

Anledningen till detta är att de behövde inte registreras innan det blev lagstiftat år 1983. 

Lagstiftningen reglerar endast nya markavvattningsföretag och påverkar inte de gamla. 

Många har valt att registrera sig men det finns fortfarande ett stort mörkertal av icke 

registrerade samfälligheter (Jordbruksverket, 2022). 

Markavvattningsföretag grundas för att äga och förvalta de anläggningar som avvattnar 

en eller flera fastigheter. Det kan vara gemensamma diken och rörledningar (Mia 

Hammarberg, 2015). Många äldre vägar behöver byggas om och nya måste skapas för 

att förbättra Sveriges infrastruktur. Vid projektering av områden där 

markavvattningsföretag påverkas på ett eller annat sätt, uppstår hinder till följd utav 

bristfällig kunskap om hur dessa företag ska hanteras. 

 

1.1 Bakgrund och problemformulering 
 

Vid projektering av nya vägar genom ett markavvattningsföretag uppstår en hel del 

frågeställningar som komplicerar arbetet. Som exempelvis hur 

markavvattningsföretagen ska hanteras vid ny- eller ombyggnation av en väg. Men även 

hur flöden ska dimensioneras från nya/ombyggda anläggningar för att upprätthålla 

flödesförhållandena i markavvattningsföretagen. Ett ytterligare problem kring 

markavvattningsföretagen är när de påverkas så pass mycket av en ny eller ombyggd 

väg att de behöver omprövas.  

Idag finns det kunskapsluckor om hur man ska dimensionera en ny anläggning som 

påverkar flödesförhållanden i ett markavvattningsföretag. Om marken inte avvattnas 
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tillräckligt, finns det en risk att vattennivån är för hög. Resultatet av en för hög 

vattennivå kan vara våtare åkermark med sämre bördighet. Om ett dike behöver 

dimensioneras om på grund av exempelvis en ny väg, kan det resultera i en omprövning. 

En omprövning är en juridisk process som innebär att markavvattningsföretaget utreds. 

Följderna av detta är inte alltid gynnsamma ur ett ekonomiskt och tidsmässigt 

perspektiv. 

Lantbrukarnas riksförbund publicerade 2014 ”Äga och förvalta diken och andra 

vattenanläggningar i jordbrukslandskapet” med lantbrukare som målgrupp. Den 

skapades på grund av att kunskapen kring markavvattningsföretag har minskat för både 

lantbrukare och myndigheter. Nybyggnader och ombyggnader av vägar är en vanlig 

orsak till omprövningar av markavvattningsföretag. Diken kan behövas läggas om och 

vägtrummor förlängas (Lantbrukarnas Riksförbund, 2014). 

I rapporten ”Markavvattningsföretag – Vägledning för tillsyn, omprövning och 

avveckling” (Hammarberg et al., 2015) beskrivs de problem som kan uppstå vid 

exploatering med anknytning till ett markavvattningsföretag. Den ursprungliga 

dimensioneringen för att avvattna jordbruksmark är anpassad för att nederbörden kan 

infiltreras i marken. Problemet vid en exploatering är när marken hårdgörs och en 

snabbare tillrinning sker till dikena. Avrinningen från hårdgjorda ytor vara 30–40 

gånger större. Idag är oftast flödena i markavvattningsföretagens anläggningar större 

än vad de är dimensionerade för, på grund av närliggande exploatering där dagvatten 

leds till anläggningarna. Överbelastade anläggningar kan bli ännu mer påverkade av 

ökad nederbörd till följd av framtida klimatförändringar. Dessa faktorer kan leda till 

ökad risk för översvämningar på jordbruksmark och hårdgjorda ytor, vilket kan skada 

skörd, byggnader och infrastruktur. Förorenade ämnen kan föras med vattnet till 

mottagande vattendrag och sjöar vid översvämningar. Dessa problem är grunden till att 

en omprövning i Mark- och miljödomstolen kan äga rum (Hammarberg et al., 2015). 

I Trafikverkets infrastrukturregelverk står det att avvattningssystemet för en anläggning 

ska kunna ta emot och hantera dimensionerande flöden och vattennivåer under sin 

avsedda livslängd. Avvattningen ska i första hand låta den naturliga vattenbalansen 

bibehållas. Vattnet ska även hanteras så lokalt som möjligt och om vattnet måste 

transporteras ska kortast möjliga sträcka användas (Trafikverket, 2020). 



Introduktion 

3 

 

 

1.2 Mål och frågeställning 
 

Syftet är att förmedla information om hur markavvattningsföretagen ska hanteras vid 

en ny- eller ombyggnation av en väg. Målet är att konsulter ska ha möjlighet att bruka 

rapportens innehåll i sin projektering där markavvattningsföretag är involverade. 

Rapporten kommer bidra med hur flöden ska dimensioneras i 

markavvattningsföretagen för att upprätthålla flödesförhållandena och när en 

ny/ombyggnation av en väg påverkar markavvattningsföretaget så att det behöver 

omprövas. Fallstudien kommer vara ett underlag till framtida arbeten.  

Frågeställningar: 

- Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid ny- eller ombyggnation av en väg? 

- Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen dimensioneras för att upprätthålla 
flödesförhållandena i markavvattningsföretaget? 

- När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg markavvattningsföretaget så pass mycket 
att det behöver omprövas? 

 

1.3 Avgränsningar 
 

Fallstudien behandlar endast markavvattningsföretag. Rapporten utgår från de lagar och 

förordningar som finns i Sverige. 

För att svara på frågeställningen om hur flöden ska dimensioneras kommer rapporten 

endast beakta det svenska klimatet.  
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2 Teoretiskt ramverk  

2.1 Hantering av markavvattningsföretag 
 

För att hantera markavvattningsföretag krävs det först och främst att undersöka om 

någon markavvattningssamfällighet finns i det aktuella området. Lantmäteriet och 

länsstyrelsernas vattenarkiv besitter information om vilka markavvattningsföretag som 

existerar och har tillhörande dokument. I akten finns det bland annat 

markavvattningsföretagets tekniska utformningar, ritningar, när det bildades, 

kostnadsandelar och uppgifter om avrinningsområde. Däremot är det stora skillnader 

mellan länen. I vissa län har länsstyrelsen all data medan i andra län är informationen 

uppdelad mellan lantmäteriet och länsstyrelsen. Via Lantmäteriet kan man få tillgång 

till handlingar som tillkommit före 1927. Det går även att beställa papperskopior av 

aktuella ritningar och sidor ur akten via Lantmäteriet mot avgift (Jordbruksverket, 

2022). 

Lantbrukarnas riksförbund skriver att exploatering av mark som leder till utsläpp av 

dagvatten, vägbyggen eller anläggning av en våtmark kan påverka samfällighetens 

anläggning. Vissa förändringar kan kräva att väghållaren måste söka tillstånd för 

vattenverksamheten. Lantbrukarnas riksförbund uppmanar att 

markavvattningsföretagen ska se till att väghållaren ansöker om detta, eller tar på sig 

kostnaden för en omprövning. Om en omprövning uppstår fastläggs vilka 

anläggningsdelar som ska ingå i markavvattningsföretaget och anläggningens 

utformning. Ersättning för skador av markavvattningsföretagets fastighet fastställs 

också i omprövningen. Omprövningen behandlar också om väghållaren ska delta i 

samfälligheten och hur kostnader ska distribueras i framtiden för underhåll. Domstolen 

kan fastställa överenskommelser mellan väghållare och markavvattningsföretag 

(Lantbrukarnas Riksförbund, 2014). 

Exploatering av mark som byggande av industrier eller bostäder kan ge en stor påverkan 

för ett markavvattningsföretag. Om exploateringen har nytta av 

markavvattningsanläggningen kommer markavvattningsföretaget påverkas direkt, 

vilket leder till att kostnadsfördelningen behöver justeras eller att diken behöver läggas 

om, alternativt läggas igen. Markavvattningsanläggningen kan påverkas även om 
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exploateringsområdet inte berör samfälligheten direkt. Om exploateringen ligger på 

högre mark och utsläpp av dagvatten rinner till markavvattningsföretaget kan detta 

påverka. Normalt prövas exploateringen i en detaljplan (Lantbrukarnas Riksförbund, 

2014). 

Trafikverket nämner att ingripande som berör markavvattningsföretag ska vid 

medelvattenföring ge möjlighet till avvattning av de uppströms liggande markområdet. 

Det ska även uppfylla bestämmelserna i lagen om särskilda bestämmelser om 

vattenverksamhet (Trafikverket, 2020). 

2.2 Dimensioneringsförutsättningar 
 

Krav för hantering av dagvatten inom väg har Trafikverket ett dokument för som heter 

TRVINFRA-00231” krav för hantering av dagvatten”. Trafikverket uppger att 

hanteringen av dagvatten ska säkerställa att dagvattenmängder, flöden, nivåer och 

vattenhastigheter inte leder till oönskade effekter på konstruktioner, trafiken eller 

omgivningen. I första hand ska dagvattnet hanteras med självfall. Avvattningssystemet 

ska dimensioneras och utformas utifrån de flöden som tillförs.  

För att ta i hänsyn till klimatförändringarna ska väg och järnväg dimensioneras och 

utformas med beaktande av de klimatförändringar som är sannolika under dess tekniska 

livslängd. Vattenflödet till ett markavvattningsföretag ska regleras så att villkoren i 

gällande markavvattningstillstånd är uppfyllda. Vatten får inte ledas från ett 

markavvattningsföretag till ett annat markavvattningsföretag (Trafikverket, 2020). 

Den tekniska livslängden för ledningar och trummor i en vägkonstruktion ska 

dimensioneras så att funktionen upprätthålls i minst 40 år med normalt underhåll. Men 

om fyllningshöjden är över fem meter eller om trumman leder vatten under 

mötesseparerade vägar ska funktionen upprätthållas i minst 80 år. Vid val av 

återkomsttiden ska den ske i förhållande till en acceptabel konsekvens som 

markavvattningsföretaget kan drabbas av vid dimensionerande regn. En 

dräneringsledning ska vara utformad så att det dränerade vattnet samlas upp och leds 

bort på ett effektivt och säkert sätt (Trafikverket, 2020). 
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Dimensionering av diken påverkas inte bara av dagens mark och regnförhållanden. Med 

avseende på de klimatförändringar som är förutsedda, kan dimensionering av diken 

räknas annorlunda från de riktvärden vi har idag. När jorden blir varmare och 

nederbörden blir större och mer förekommande behövs det tas i hänsyn till (Larsson et 

al., 2013). 

I rapporten ”Markavvattningsföretag – Vägledning för tillsyn, omprövning och 

avveckling” (Hammarberg et al., 2015) skrivs vilka riktvärden äldre och nyare 

markavvattningsföretag har. Rapporten förtydligar att markavvattningsföretagen är 

ursprungligen dimensionerade för att avvattna jordbruksmark. Flödet till dikena är 

relativt begränsat eftersom jordbruksmark infiltrerar nederbörd till en stor grad. De 

äldre markavvattningsföretagen är oftast dimensionerade för ett flöde på 0,6 – 1,0 l/s-

ha. De nyare markavvattningsföretagen har oftast dimensionerats för ett flöde på 1,5 – 

2,5 l/s-ha. Vid förändringar kan ny hårdgjord yta tillkomma vilket innebär att 

avrinningen blir betydligt större. I rapporten står det att hårdgjord yta kan ha 30–40 

gånger större avringning än jordbruksmark. Målet med markavvattning är att förbättra 

odlingsförutsättningar och ofta är det inte ekonomiskt att dimensionera för större 

högflöden. Det gör att markavvattningsföretagens anläggningar inte har tillräckligt med 

kapacitet om mark inom avrinningsområdet exploaterats för bebyggelse eller 

infrastruktur. Återkomstiden brukar dimensioneras på två eller fem års regn 

(Hammarberg et al., 2015). 

2.3 Omprövning av markavvattningsföretag 
 

Vid fall där någon vill förändra en vattenanläggning som ingår i ett 

markavvattningsföretag eller om tillståndets förhållanden ska ändras går det att ansöka 

om en omprövning av tillståndet. Vid dessa fall är det den som vill förändra 

förhållandena som ska betala kostnaderna för omprövningen och stå som sökande. 

Förvaltningen kommer automatiskt övergå till en förvaltning enligt Lagen om 

förvaltning av samfälligheter (Jordbruksverket, 2022). 

I rapporten ”Markavvattningsföretag - Vägledning för tillsyn, omprövning och 

avveckling” (Hammarberg et al., 2015) skriver de om när markavvattningsföretag 

kräver omprövning vid enskilda fall. En omprövning av ett markavvattningsföretag kan 
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ske av flera olika anledningar. Det kan bero på om flera parter inom ett område där alla 

som är påverkade av avvattningen inte kommer överens eller om ledningen är 

bristfällig. Det kan även vara nödvändigt då det finns en risk att markavvattning 

resulterar i en bestående skada på miljön i påverkat område. Det förekommer att äldre 

samfälligheter som bildats på tidigt 1900-tal, saknar struktur och ägare av fastigheter 

saknar vetskap om vad deras fastigheter ingår i. Det kan bero på ändringar i ägarskap 

och succesivt avtagande av ansvar för skötsel av diken. Enskilda fastighetsägare tar 

hand om sin andel och syftet med samfälligheten brister. Det kan resultera i en negativ 

effekt på recipienten som diken i fråga leder till. Därav kan det vara relevant att 

ompröva samfälligheten och sedan upphäva det. Beroende på det nya 

användningsområdet kan kommunen ta över ansvaret för markavvattningen. Det kan 

ske när till exempel ett bostadsområde ska bebyggas intill ett avrinningsområde och 

underhåll av diken är kritiska. 

I rapporten har tidigare fall presenterats och ett av dom är M 2532–12 från Växjö 

tingsrätt. Ärendet handlade om att en väg hade byggts och där av förändrat 

markavvattningsanläggningarna. De var två markavvattningsföretag som behövdes 

omprövas i efterhand och blev två separata mål. Utfallet av målet presenterades 

följande.  

”Två dikessträckor skulle utgå ur företaget och ansvaret för det framtida underhållet 

av dessa sträckor skulle övergå till respektive fastighetsägare. Hässleholms Vatten AB 

och Trafikverket skulle anslutas som deltagare i samfälligheten för avledning av 

avloppsvatten och dagvatten. Kostnadsfördelningslängden uppdaterades och 

förvaltningsformen övergick till SFL.” (Mia Hammarberg, 2015). 

I miljöbalken (1998:808) under kapitel 11 § 17 står det följande: 

”17 §   Den som äger en vattenanläggning är skyldig att underhålla den så att det inte 

uppkommer skada för allmänna eller enskilda intressen genom ändringar i 

vattenförhållandena. Om vattenanläggningen med stöd av en särskild rättighet utförts 

på någon annans mark och äganderätten till anläggningen övergått till markägaren till 

följd av att rättigheten upphört, kvarstår underhållsskyldigheten för den som var 

rättighetshavare. 
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Den som enligt 28 kap. 12 § har fått rätt att använda någon annans vattenanläggning 

är tillsammans med ägaren skyldig att underhålla anläggningen, om inte mark- och 

miljödomstolen bestämt något annat.” (Miljöbalken (1998:808)) 

2.4 Frågeställningens koppling till teoretiskt område 
 

Följande avsnitt beskriver hur det teoretiska ramverket har en koppling till studiens 

frågeställningar. 

2.4.1 Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid en ny- eller 
ombyggnation av en väg? 

 

Jordbruksverket beskriver hur man kommer i kontakt med ett markavvattningsföretag 

och vilka myndigheter som har akter där ritningar och tekniska utformningar 

förekommer. För att kunna besvara frågeställningen om hur markavvattningsföretagen 

ska hanteras krävs först och främst en förståelse om hur man tillhandahåller viktig 

information om dem. 

Lantbrukarnas Riksförbund anger att ett markavvattningsföretag kan påverkas vid 

vägbyggen och exploateringar, vilket ligger i grund till frågeställningen att hantera 

markavvattningsföretag vid ny- eller ombyggnation av en väg. 

Trafikverket bidrar med information om vad som krävs vid ingripande som berör 

markavvattningsföretag, vilket har en koppling till hur markavvattningsföretag ska 

hanteras. 

2.4.2 Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen 
dimensioneras för att upprätthålla flödesförhållandena i 
markavvattningsföretaget? 

 

Trafikverkets TRVINFRA-00231 ”krav för hantering av dagvatten” har en koppling 

till den andra frågeställningen där dimensioneringsförutsättningarna ska undersökas. I 

TRVINFRA beskriver Trafikverket att avvattningssystemet ska dimensioneras och 

utformas utifrån de flöden som tillförs. Trafikverkets krav redovisas i det teoretiska 

ramverket eftersom Trafikverket har stor påverkan på Sveriges infrastruktur och är den 

största beställaren. 
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I rapporten ”Jordbrukets markavvattningsanläggningar i ett nytt klimat” (Larsson et 

al., 2013) beskrivs att klimatförändringar kan komma att påverka dimensioneringen av 

diken på grund av ökad nederbörd. Vilket har en koppling till studiens andra 

frågeställning om hur flöden ska dimensioneras. 

Hammarberg et al. (2015) skriver om hur äldre och nyare markavvattningsföretag 

vanligtvis är dimensionerade, men även vilken återkomsttid som brukar användas. 

Detta har en tydlig koppling till den andra frågeställningen om dimensionering av 

flöden till markavvattningsföretag vid nya eller ombyggda anläggningar. 

2.4.3 När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg 
markavvattningsföretaget så pass mycket att det behöver omprövas? 

 

Hammarberg et al. (2015) uppger att det finns flera olika anledningar till att en 

omprövning blir av vilket har en direkt koppling till frågeställningen. Rapporten tar 

även upp äldre domar vid liknade fall. De äldre domarna är fall där omprövningar har 

ägt rum på grund av en ny eller ombyggnation av en väg. 

Jordbruksverket beskriver vem som ekonomiskt sätt ansvarar för omprövningen vilket 

är en viktig faktor om det uppstår en omprövning. Denna information kan kopplas till 

frågeställning utifall en omprövning sker. 

Det teoretiska ramverket tar upp vad som ingår i Miljöbalken och vad lagen säger om 

omprövningar, vilket har en tydlig koppling till frågeställningen gällande omprövning.  
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2.4.4 Grafiskt schema över koppling till teoretiskt område 
 

Schemat ger en övergripande bild för kopplingen mellan rapportens frågeställningar 

och det teoretiska ramverket. (Se figur 1). 

 

 

Figur 1 Grafiskt schema över koppling till teoretiskt område 
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3 Metod och genomförande 
 
Rapporten kommer genomföras i form av en fallstudie. Det är en relevant metod för de 

frågeställningar som angivits då frågeställningarna går djupare in i ämnet och kommer 

ge svar på det specifika problemområdet. Fallstudien kommer att genomföras med 

datainsamlingsteknikerna intervju och dokumentstudie. Intervjuerna kommer att bidra 

med djupare förståelse för rapportens tre frågeställningar, medan dokumentstudien 

kommer bidra med teoretisk kunskap. 

3.1 Frågeställningens koppling till metodval 
 

3.1.1 Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid ny-eller 
ombyggnation av en väg 

Kunskapsbrist om hur markavvattningsföretag ska hanteras vid ny- eller ombyggnation 

av en väg existerar fortfarande bland aktörer inom branschen. För att kunna få fram ett 

konkret tillvägagångsätt som kan implementeras ska sakkunniga personer intervjuas. 

Det är avgörande för fallstudien om möjlighet till ett resultat ska kunna implementeras 

i alla fall som kan uppstå.  

3.1.2 Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen 
dimensioneras för att upprätthålla flödesförhållandena i 
markavvattningsföretaget? 

För att svara på fallstudiens frågeställning gällande dimensionering, kommer 

information hämtas från källor som TRVINFRA och andra dokument. Det kommer 

implementeras för den teoretiska delen av frågeställningen. Hur det sker i praktiken 

kommer intervjuer svara på. Att använda båda dessa insamlingstekniker ger högre 

reliabilitet då fler fall kan jämföras.  

3.1.3 När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg 
markavvattningsföretaget så pass mycket att det behöver 
omprövas? 

För att fastställa när markavvattningsföretag behöver omprövas kommer tidigare fall 

att analyseras i dokument samt diskuteras i intervjuer med kunniga personer. Det är 

viktigt att intervjuerna och dokumentstudien har hög validitet och reliabilitet för att få 

en korrekt uppfattning om omprövning. 
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3.2 Studiens förutsättningar 
 

Sveriges största beställare av väg och järnväg är Trafikverket. Trafikverket är en statlig 

myndighet och har ansvar för det statliga transportsystemet i Sverige. Det innebär att 

de ansvarar för att bygga nya transportsträckor samt drift och underhåll av dessa. 

Trafikverket har kontor i flera delar av Sverige och är uppdelade i sex regioner. Från 

Trafikverket har två anställda intervjuats. Person 1 och Person 2. Båda har titeln 

Teknisk Specialist Avvattning. Person 1 har jobbat inom kommunal VA i större delar 

av sitt arbetsliv. Inom kommun jobbade person 1 med många frågor och inte endast 

med markavvattning. Person 1 har även haft rollen som konsult i ungefär fem år. När 

person 1 jobbade inom kommunen med dagvatten, kom person 1 i kontakt med 

markavvattningsföretag. Person 1 ville förstå hur en dialog på bästa sätt skulle hållas 

med dessa markavvattningsföretag då stor del av dagvattenhanteringen involverar 

markavvattningsföretag. Person 2 har en examen som civilingenjör och startade sin 

karriär som konsult. Där jobbade person 2 med vattenkraft och dagvattenhantering i 

nästan tio år och gick därefter vidare till Jordbruksverket. På Jordbruksverket arbetade 

person 2 i en konsultverksamhet och jobbade uteslutande med dränering av 

jordbruksmark i sex år. Resterande tid på Jordbruksverket jobbade person 2 som 

handläggare i frågor om markavvattning. Gällande markavvattning har person 2 

erfarenheter som ingenjör och har räknat och projekterat. Person 2 har även arbetat med 

den juridiska delen av markavvattning. Kontakt mellan respondenter och skribenter 

ägde rum genom Trafikverkets kundtjänst. 

Person 3 har titeln rådgivare vattenhushållning för rådgivningsenheten växtnäring 

klimat och vatten inom för Jordbruksverket. Person 3 har en civilingenjörsutbildning 

och har jobbat med vatten, främst markavvattning i cirka 30 år. Person 3 besitter 

behörighet som markavvattningssakkunnig. 

 

3.3 Empiriinsamling 
 

Fallstudien har utförts av kvalitativa insamlingstekniker och fördjupar sig i ämnet om 

markavvattningsföretag. Intervjuer har genomförts med ämneskunniga personer för att 
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få en hög reliabilitet. Frågorna är grundade från frågeställningarna vilket ger en hög 

validitet. Utöver intervjuer har fallstudien grundat sig på dokumentstudien. 

Intervjuer har genomförts med sakkunniga personer. Problemen som rapporten vill ge 

svar på är problem som uppkommer vid just projektering. För att få ett resultat med hög 

reliabilitet och validitet, har en intervju med två specialister inom markavvattning 

genomförts. Båda jobbar på Trafikverket och har 20 års erfarenhet inom VA. Samtliga 

intervjuer var semistrukturerade för att ge respondenterna chans att bidra med kunskap 

som gynnar rapporten. Frågorna som ställdes till respondenterna var utformade för att 

svara på rapportens frågeställningar. De är även utformade så att en diskussion om 

förbättringsmöjligheter kan uppstå och för framtida arbeten inom samma område. 

För att ge en grund till problemet kommer dokument analyseras. Dokument som 

behandlar tidigare projekt och tillvägagångsätt där markavvattningsföretag behövts ta 

hänsyn till. Trafikverket, Jordbruksverket, Lantbrukarnas riksförbund, Miljöbalken 

med flera är källor som behandlar ämnet. Rapporten kommer med stor del baseras på 

information från dessa källor men kommer konkretisera den sammanlagda 

informationen för att underlätta för projektörer. 

 

3.4 Arbetsgång 
 

Insamling av empiri har tagits fram genom datainsamling där ändamålsenliga dokument 

och regelverk har använts som grund, vilket var den första informationen som samlades 

in. Intervjufrågorna baserades utifrån den inhämtade informationen. Intervjun med 

Trafikverket varade i cirka 60 minuter och med två specialister. Intervjun genomfördes 

i applikationen Skype samtidigt som intervjun spelades in. För att komma i kontakt med 

rätt personer på Trafikverket började gruppen med att kontakta Trafikverket via mejl 

och blev sedan hänvisade till rätt personer.  Nästa steg var att analysera svaren från 

respondenterna och försöka koppla svaren till rapportens teoretiska ramverk och 

frågeställningar. Vi hade även kontakt med en konsult inom markavvattning för att 

rådfråga och diskutera ämnet. Konsulten fick vi kontakt med via AFRY. Under samma 

tidsperiod som intervjuerna utspelade sig varade en mailkonversation med en 

markavvattningssakkunnig hos Jordbruksverket. För att komma i kontakt med rätt 
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person, mejlade gruppen LRF Jönköping och blev sedan hänvisade till rätt person. 

Mailkonversationen omfattade rapportens tre frågeställningar och sedan fortsatte 

konversationen med följdfrågor på svar som gruppen ville veta mer om. 

 

3.5 Analysmetod 
 

Intervjun med Trafikverket grundade sig på sju frågor som skapade diskussion och 

följdfrågor. Frågorna ställdes i följd utifrån studiens frågeställningar och hade 

nyckelord utifrån dessa frågeställningar. Intervjun började med att fråga respondenterna 

om hanteringen av markavvattningsföretag och hur arbetsprocessen går till. Därefter 

övergick intervjun till frågor om dimensioneringsförutsättningar vilket ligger tillgrund 

för den frågeställningen gällande dimensionering. Sedan styrde intervjun mot frågor 

kring omprövningar av markavvattningsföretag och avslutningsvis diskuterades vilka 

delar inom ämnet som kan behövas förbättras. Intervjun var semistrukturerad och öppen 

för följdfrågor, för att öka förståelsen kring ämnet. 

För att sortera intervjumaterialet spelades intervjun upp och tidpunkter där 

respondenternas svar kopplas till studiens frågeställningar antecknades. Utvärderingen 

av materialet gick till väga genom att hitta kopplingar mellan det teoretiska ramverket 

och respondenternas svar. Materialet analyseras ur perspektiv som konsult. Konsulter 

är målgruppen för denna rapport och resultaten ska diskuteras därefter.  
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4 Resultat 

4.1 Empiri 

4.1.1 Trafikverket 

Person 1 och Person 2, Trafikverket, intervju 15-03-2023 

 
Beskriv hur arbetsprocessen ser ut när man som konsult eller beställare stöter på ett 

markavvattningsföretag vid projektering/arbetsgång. 

Att hitta markavvattningsföretag är inte det svåra. Det handlar om att som projektör 

identifiera området och kontrollera området som ska exploateras. Identifiera vad 

marken används till och se vilka de största markägarna är. För att hitta dokumentation 

kan länsstyrelsen och lantmäteriet kontaktas då de är arkivmyndigheter. Det går även 

att använda deras karttjänst för att på ett GIS-skikt se vilka samfälligheter som rör 

sökningsområdet. Att åka till området och pratat med fastighetsägarna behövs oftast 

göras för att få en dialog med de berörda. För att veta hur dessa samfälligheter ska 

hanteras måste förståelsen för hur de fungerar ökas bland projektörer, påpekar 

respondenterna. Projektörer måste veta varför de finns, vad diken är till för och förstå 

hur hela avrinningsområdet påverkas av vattnet. Alltså inte bara räkna med 

båtnadsområdet utan hela det berörda området. Handboken ”Äga och förvalta diken”, 

skriven av Lantbrukarnas Riksförbund är bra material att läsa igenom för att få bättre 

förståelse för markavvattningsföretag. Även om den är skriven för lantbrukare, är den 

också bra för projektörer. Det som är viktigast med arbetsprocessen är kartläggning och 

grundläggande förståelse. Det är inte bara vatten inom båtnadsområdet som avleds utan 

även från avrinningsområdet, vilket är viktigt vid projekteringen då man inte ska stirra 

sig blind på båtnadsområdet utan ha ett större perspektiv på området. Det är viktigt att 

veta vilka vattenvägar som går vart, och veta om man ändrar avrinningsområdet eller 

inte. 

Hur kontaktar man markavvattningsföretag och varför kan man inte hitta 

styrelsemedlemmar på registrerade företag på hemsidor som Allabolag? 

Man kan hitta ett markavvattningsföretag i vattenarkivet och där med kontakta dom. De 

markavvattningsföretag som inte är registrerade kan man inte hitta i vattenarkivet, då 
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blir ett platsbesök och samtal med största markägaren en lösning för att kontakta dem. 

Markavvattningsföretag är ofta inte bolag. De klassas som en samfällighet och nyare 

markavvattningsföretag går under lagen om samfälligheter. Lantmäteriet har ett register 

med registrerade samfälligheter. Det kan vara markavvattningsföretag som bildats på 

senare tid eller äldre företag som har behövt gå igenom en omprövning. De företag som 

finns hos lantmäteriet har ett specifikt namn men är inte alltid taggade med syftet för 

företaget. En utredning har genomförts om dessa företag ska hanteras enligt 

anläggningslagen i stället för samfällighetslagen. Resultatet av undersökningen blev att 

inte gå vidare. 

Att ett markavvattningsföretag ska ha en styrelse är inte självklart. Särskilt när det 

kommer till äldre företag. Om aktiviteten i företaget har avtagit med tiden och behovet 

av diken inte längre är i samma grad, finns det ingen fördelaktig anledning att registrera 

företaget och bilda styrelse.  

Finns det specifika dimensioneringsförutsättningar att följa gällande avvattning vid 

om- eller nybyggnation av en väg? 

1,5 l/s-ha är ett riktvärde men det är svårt att beskriva när det ska gälla. Akter för 

markavvattningsföretag kan innehålla information. De innehåller ofta en plankarta, 

avrinningsområdens storlekar och profiler som anger hur många hektar som avvattnas 

till respektive punkt. Om man läser i utlåtandet kan det finnas vilken flodvattenmängd 

diket är dimensionerat om. Exempelvis kan det stå att diket är dimensionerat för en 

flodvattenmängd på 1 l/s–ha. Ibland förekommer det även att det ska vara 40 centimeter 

mellan vattenyta och marken runt omkring, vid den dimensioneringsförutsättningen. 

Detta är motsvarande en snösmältningstid. Sedan finns det oftast ett blått streck på 

profilen som heter ny medelvattennivå, vilket är en uträkning för vattennivån vid 

medelvattenförning under vegetationsperioden. Riktvärdet är då 1,2 meter mellan 

vattenyta och den kringliggande markens dimensionerande lågpunkt. Vanligtvis är den 

lägsta punkten inom båtnadsområdet. Det kan också finnas information om vilken nivå 

som vattenytan får ligga på i diket. I dagsläget arbetar Trafikverket med att fall ska 

undersökas mer individuellt jämfört med innan, för att få bättre koll på de platsspecifika 

förutsättningarna. 
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När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg markavvattningsföretaget så pass 

mycket att det behöver omprövas? 

Om en ny eller ombyggd väg inte medför en så pass hög flödesändring så att flödet i 

diken överskrider dess flödeskapacitet, behöver inte markavvattningsföretaget 

omprövas. Det är det generella tankesättet som projektörer har utgått ifrån med 

avseende på flöde. Vid ändring av den fysiska utformningen på ett dike är det inte alltid 

klart om företaget ska omprövas. Det blir då en fråga som skiljer sig fall till fall. Om 

det är ringa påverkan kan det räcka med en dialog med fastighetsägaren och utgå ifrån 

det. Det är en bedömningsfråga som projektören får utreda för varje fall. En aspekt att 

ta hänsyn till är hur många fastighetsägare som berörs vid ett arbete. I intervjun ges ett 

exempel där ett dike ska flyttas tio meter på en sträcka av 30 meter där hela 

markavvattningsföretaget är kilometerlångt. Här anser respondenten att det är ringa 

påverkan och omprövning inte är nödvändigt. Om företaget skulle vara 300 meter långt, 

är skillnaden större och kan vara lämpligt för omprövning. Frågan om omprövning rör 

även Trafikverket och om de ska gå med i markavvattningsföretagen eller inte. Det 

handlar om hur stor nytta eller påverkan Trafikverket har och om det är lönsamt att 

förse resurser till företaget. Omprövning kan medföra negativa konsekvenser för 

delägarna. Genom att bli en samfällighet krävs då att de måste lämna in bokslut och 

utse styrelsemedlemmar.  

Vilka hinder ser du att konsulter står inför vid projektering? 

Ett stort hinder vid projekteringen är den okunskap som existerar, man vet inte riktigt 

vad man har att göra med. Dimensioneringsförutsättningarna är ett hinder som inte alla 

förstår. Det blir svårt att räkna på. Man måste tänka att alla diken har olika 

utgångspunkter. Målet med dimensioneringen är att det ska bli torrt och skapa bra 

förutsättningar för grödan från april/maj till runt augusti/september. Det vill säga att 

den viktigaste perioden där marken ska vara torr och brukbar är under sommarhalvåret, 

men respondenterna förtydligar att detta är väldigt generellt. Det finns många olika sätt 

att bruka en mark men oftast är det under sommarhalvåret. Ett exempel är att under 

vintern kanske inte lantbrukarna behöver vara ute på marken med tunga maskiner och 

då spelar det ingen roll om marken är något blötare. 
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Men om det ska byggas en väg ska den vara körbar alla tider på året, vilket gör att det 

oftast dimensioneras utifrån ett skyfall på sommaren. Respondenterna förklarar att om 

det sker ett skyfall på en väg kommer 90–95% av vattnet rinna av vägen, medan på 

åkermarken kommer det mesta att infiltreras. Det gör att det blir svårt att beskriva vilka 

dimensioneringsförutsättningar som projektörer ska projektera efter. 

Vid projektering ska i första hand äldre dokument användas som riktlinje för att förstå 

dikessystemet och syftet för varför markavvattningsföretaget finns. Respondenterna 

förtydligar att flödet och vattennivån har en koppling till varandra. När de nämner 

skyfall handlar det om ett kraftfullt sommarregn, 15 minuter och 20 års återkomsttid till 

exempel. Det är viktigt att förstå att det är ett kortvarigt regn och hur detta kommer 

påverka medelvattennivån under brukningsbar tid. Det är en aspekt som konsulten 

måste ta hänsyn till. En annan aspekt är att ett hastigt regn kan ge erosionsskador som 

ökar belastningen på diken vilket kan resultera i att man behöver rensa dom oftare. Det 

är två olika aspekter som är viktiga att förstå sambandet mellan. Det gör att konsulten 

behöver titta på hur verkligheten ser ut men även på äldre dokumentationer av området. 

Det är viktigt att projektörer resonerar utifrån den förändringen som görs. Om det ska 

byggas en väg är det viktigt att jämföra hur det såg ut innan vägen kom till och hur 

vägen kommer påverka flöden och nivåer. 

Finns det något arbete idag från Trafikverket som jobbar med hur man behandlar 

markavvattningsföretag? 

Idag finns det ett internt arbete som handlar om hur Trafikverket ska gå till väga i 

projekt som behandlar markavvattningsföretag. Det ska lägga grund till hur 

Trafikverket kan göra bättre beställningar, och långsiktigt vill de ha konsulter som ska 

respondera på ett adekvat sätt. Det handlar inte om att standardisera hur 

markavvattningsföretag ska behandlas. Snarare att försöka höja kunskapsnivån internt 

och kraven till beställare, så att konsulten indirekt höjer sin kunskapsnivå. Det kan göras 

genom att förtydliga och utveckla de råd och regler som finns idag men inte göra några 

nya. Att lägga fram glömd kunskap till projektörer. Arbetet ska undersöka hur 

Trafikverket ska göra överväganden utifrån miljö, dimensionering och syften osv, 

medan en kommun kan ha andra överväganden. Ett exempel är att det ofta ska byggas 

stora utjämningsmagasin av olika anledningar, vilket behöver göras ibland men inte 
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alltid. Trafikverket försöker utreda i när det behovet finns och när det inte finns kopplat 

till markavvattningsföretag. Om det finns krav från beställaren, i detta fall Trafikverket, 

kommer konsulterna att indirekt tvingas utveckla sina kunskaper inom detta område. 

Vilka områden kan eller ska förbättras gällande markavvattningsföretag? 

En grundläggande förståelse av funktion och syfte för markavvattningsföretag bland 

projektörer är det som krävs enligt respondenterna. Att förstå projektets påverkan och 

dess innebörd för markavvattningsföretagen. Material för att uppnå detta finns redan 

idag och det kräver en nyfikenhet hos projektörer.  

4.1.2 Jordbruksverket 

Person 3, Jordbruksverket, Mailkonversation 2023-02-21 
 

Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid en ny- eller ombyggnation av 
en väg? 

Väg och järnväg ingår sällan i ett markavvattningsföretag eftersom de nästan alltid 

ligger i bank. Vid en ny- och ombyggnad kan det bli påverkan på delaktighet och/eller 

utsläpp av dagvatten från väg. De bygger med vägrätt och inte har egen fastighet kan 

påverkan på kostnader för framtida underhåll hanteras med fastighetsägaren. Det är 

fastigheten som är deltagare och fastighetsägaren som är betalningsansvarig. Men det 

finns undantag. Person 3 ger ett verkligt exempel där E22:an byggdes genom Vesan på 

lågmark. Då likställdes vägområdet med en fastighet och andelar lades för båtnad på 

Trafikverket. 

Om Trafikverket fördröjer så att det inte blir en ökad belastning kan det räcka med ett 

avtal med styrelsen om utsläppspunkt. Trafikverket kanske även ska delta i framtida 

underhåll nedströms. Dagvattnet från vägen klassas inte som avloppsvatten till skillnad 

från dagvatten från ett verksamhetsområde. Men det går att frivilligt använda sig av 

samma lagrum som gäller för utsläpp av avloppsvatten. 

Person 3 tillägger information om de enskilda vattenanläggningarna. Det är lika vanligt 

att Trafikverket avleder sitt överskottsvatten till dem. Enskilda vattenanläggningar är 

inte prövade men de är dimensionerade och ska hanteras på samma sätt som de 

samfällda. Skillnaden är att de ägs av en fastighetsägare istället för en samfällighet. 
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Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen dimensioneras för att 

upprätthålla flödesförhållandena i markavvattningsföretaget? 

Om kommun eller Trafikverket inte fördröjer, eller har utrymme för det, kan de ansöka 

om tillstånd för att öka kapaciteten nedströms. Det är viktigt att komma ihåg att de 

vattenanläggningar som tillkommit för markavvattning är dimensionerade för att hålla 

nere vattenytan under vegetationsperioden. Men ändå så torrt att det går att komma ut 

på våren och hösten. Detta gäller för alla, både samfällda och enskilda 

diken/rörledningar. Det kan krävas tillstånd för att få släppa ut dagvatten/avloppsvatten 

till en vattenanläggning som tillkommit för markavvattning.  

När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg markavvattningsföretaget så 

pass mycket att det behöver omprövas? 

Om den fastställda utformningen ska ändras behövs en omprövning. Det är den som är 
tillståndsprövad inte funktionen. En annan anledning till omprövning är om man vill 
öka kapaciteten för att avleda vägdagvatten eller inträda som deltagare. 

 

4.2 Analys av empiri 
 

4.2.1 Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid ny- eller 
ombyggnation av en väg? 

 

Vid projektering ska projektören först identifiera vad marken används till och se efter 

om det finns ett eller fler markavvattningsföretag i det berörda området. Till en början 

kan projektören eftersöka information i form av akter från arkivmyndigheter som 

Länsstyrelsen eller Lantmäteriet. I Länsstyrelsens vattenarkiv finns registrerade 

markavvattningsföretag. Där finns det möjlighet till att hitta samfälligheter utefter 

företagstyp, stad, namn, län, år, status och aktnummer. Om det inte finns något 

dokumenterat företag i området, betyder det att inget registrerat företag existerar där. 

Vid ett sådant fall ska projektören undersöka om det finns oregistrerade företag. Det 

kan göras genom att hitta de största markägarna, åka på platsbesök och prata med 

fastighetsägarna för att ta reda på om det finns en aktiv samfällighet som underhåller 

dikena. Efter identifieringen av existerande markavvattningsföretag, bör en dialog 
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hållas med de berörda för att de ska veta hur de kommer beröras av den eventuella 

förändringen som planeras att utföras. De har då möjlighet att yttra sina åsikter. 

Beroende på tillståndet av samfälligheten eller projektets påverkan, kan samfälligheten 

behöva omprövas i miljödomstolen. Om samfälligheten går med på ändringar som inte 

har en väsentlig påverkan, kan det räcka med en avtalad överenskommelse mellan 

parterna. 

4.2.2 Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen 
dimensioneras för att upprätthålla flödesförhållandena i 
markavvattningsföretaget? 

 

Målet med dimensioneringen är att jordbruksmarken behåller sina förutsättningar, 

samtidigt som dagvattnet avleds från vägens överbyggnad. Det är viktigt att 

jordbruksmarken är torr för att bevara en god odlingsbar mark. Ett generellt riktvärde 

för dikens kapacitet som många projektörer använder för dimensionering är 1,5 l/s-ha. 

Däremot kan det vara svårt att veta när det ska användas eftersom alla diken har olika 

utformningar och flödeskapaciteter. Vid projekteringen behöver man först skapa en 

förståelse kring båtnadsområdet, men även avrinningsområdet, för att veta vad man har 

att göra med. I akten för markavvattningsföretaget kan det stå vilken flodvattenmängd 

diket är dimensionerat för. Det kan även förekomma att det exempelvis ska vara 40cm 

mellan vattenytan i diket och marken. 

Vid nybyggnation eller ombyggnation kan det tillkomma hårdgjord yta som inte kan 

infiltrera vatten som jordbruksmark. Konsekvenserna av en ökad hårdgjord yta är att 

det blir en större avrinning och mer vatten kommer tillföras till dräneringssystemet. 

Projektören ska utgå från de tidigare dokumentationerna men måste även ha dagens 

situation i åtanke. Det är viktigt att projektörer resonerar utifrån den förändringen som 

görs. Om det ska byggas en väg är det viktigt att jämföra hur det såg ut innan vägen 

kom till och hur vägen kommer påverka flöden och nivåer. 

4.2.3 När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg 
markavvattningsföretaget så pass mycket att det behöver 
omprövas? 
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Det finns flera olika anledningar för att en omprövning ska äga rum. Om det sker en 

flödesförändring som är större än dikets flödeskapacitet ska markavvattningsföretaget 

omprövas.  Ytterligare en anledning är om utformningen ändras, däremot beror det på 

hur stor påverkan förändringen har. Det är inte säkert att en omprövning behövs. Istället 

kan en avtalad överenskommelse vara tillräcklig. I denna situation kan ändringen 

klassas som ringa påverkan och behöver inte vara en anledning för omprövning. En 

annan anledning till omprövning kan vara om kostnadsandelarna behöver omfördelas 

mellan fastighetsägarna. Trafikverket har som mål att göra rätt för sig enligt riktlinjer 

och regelverk. Däremot är det inte alltid lönsamt för någon av parterna att genomföra 

en omprövning 
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5 Diskussion  
 

Syftet med fallstudien var att förtydliga och skapa en konkret bild över hur 

markavvattningsföretag ska hanteras av projektörer. 

5.1 Hur ska markavvattningsföretag hanteras vid ny- eller 
ombyggnation av väg? 

 

Lantbrukarnas riksförbund skriver att exploatering av mark kan ge en stor påverkan för 

ett markavvattningsföretag. Ett markavvattningsföretag kan beröras även om 

exploateringsområdet inte berör samfälligheten direkt. Trafikverket förklarar att vid 

projektering ska projektören först identifiera vad marken används till och se efter om 

det finns ett eller fler markavvattningsföretag i det berörda området 

Att hitta berörda markavvattningsföretag kan man göra hos länsstyrelsens vattenarkiv 

förklarar Trafikverket under intervjun. Detta stämmer överens med informationen i det 

teoretiska ramverket från Jordbruksverket. I vattenarkivet kan man hitta nya och äldre 

markavvattningsföretag, de äldre har då gått igenom en omprövning för att bli 

registrerade.  Dokumentationen som finns i vattenarkivet är bland annat ritningar, 

avrinningsområde och tekniska utformningar vilket Jordbruksverket nämner i sin 

rapport. Detta förklarar även Trafikverket och beskriver att det är ett viktigt underlag 

för projekteringen.  

I de projekt där äldre oregistrerade markavvattningsföretag ska hanteras föreslår 

respondenterna från Trafikverket att kontakta de största markägarna. Oftast besitter 

markägarna information om området och vet om det existerar ett 

markavvattningsföretag eller inte. Hantering av äldre markavvattningsföretag 

förekommer inte under det teoretiska ramverket utan lyfts under empirin. 

Ett hinder kring markavvattningsföretag som Trafikverket påpekade under intervjun är 

okunskap om ämnet. I Lantbrukarnas Riksförbunds handbok ”Äga och förvalta diken 

och andra vattenanläggningar i jordbrukslandskapet” står det att kunskapen om 

markavvattningsföretag hos lantbrukare och myndigheter har minskat. Respondenterna 

lyfter Lantbrukarnas riksförbunds rapport som är skriven för lantbrukare men berättar 
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att rapporten är bra för projektörer också. Det är viktigt att kartlägga området och skapa 

en grundläggande förståelse. För att hantera markavvattningsföretaget ska man 

införskaffa ett större perspektiv på området och tänka på hela avrinningsområdet. 

Trafikverket har börjat en intern utredning för att förtydliga de existerande råd och 

riktlinjer som finns i TRVINFRA. Målet är att kunna göra bättre beställningar och 

utveckla branschens kunskap inom ämnet. 

5.2 Hur ska flöden från den nya/ombyggda anläggningen 
dimensioneras för att upprätthålla flödesförhållandena i 
markavvattningsföretaget? 

 

Resultatet från intervjun speglar ramverket gällande dimensionering. Hammarberg 

skriver att 1,5 – 2,5 l/s-ha är ett riktvärde som kan användas för en god åkermark. I 

teorin stämmer detta väl, men vad en projektör ska dimensionera utefter är fortfarande 

en uppgift att ta reda på fall till fall. Eftersom det ofta byggs fördröjningsdammar som 

inte används enligt syftet, är det tydligt att kunskapen om markavvattning kan vara 

bristfällig hos projektörer. I vissa fall kan en fördröjningsdamm byggas till fördel ur ett 

ekonomiskt perspektiv. Om ett område ska exploateras och diket är dimensionerat för 

ett mindre högflöde finns det risk för att den nya hårdgjorda ytan tillför mer vatten än 

vad diket kan ta hand om. I resultatet står det att dimensioneringsförutsättningar ska 

med fördel behållas. Då kan svaret på frågan vara att fördröja vattnet i stället för att 

dimensionera om diket. 

Larsson och Trafikverket skriver att det är viktigt att ta hänsyn till klimatförändringarna 

som skett och som kommer att ske. Som projektör ska man titta på hur förhållanden sett 

ut och hur de kommer se ut efter exploatering. Resultatet antyder att det gäller att ta 

hänsyn till de förändringar som kan ske i framtiden. Den tekniska livslängden enligt 

Trafikverket för ledningar och trummor ska vid normalt underhåll vara minst 40 år. Om 

fyllnadshöjden går över fem meter är det däremot 80 år. Det är också något som ska 

beaktas vid projektering. 
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5.3 När påverkar en ny-/ombyggnation av en väg så pass 
mycket att det behöver omprövas? 

Både i resultatet och ramverket står det att en omprövning kan ansökas om rådande 

förhållanden kräver det. Alltså antyder det att det inte alltid är säkert om en omprövning 

ska ske. Återkommande är att det är fall till fall och erfarenhet spelar stor roll i 

avgörande av omprövning. Till skillnad från ramverket nämns det ett exempel gällande 

förflyttning i intervjun som kan hjälpa till att förstå när en omprövning kan vara 

lämplig. I intervjun nämns Trafikverkets syn på omprövning och att det inte alltid är 

lämpligt att utföra en omprövning. Det kan finnas positiva aspekter av att lösa 

förändringar utan omprövning. I ramverket nämns inte detta förutom att det går att göra 

en omprövning. 

I mailkonversationen med Jordbruksverket nämns det däremot att om den fastställda 

utformningen ska ändras behövs en omprövning. Resultaten skiljer från varandra men 

det är en implikation på att tolkning av riktlinjerna är beroende på vem som projekterar. 

5.4 Metoddiskussion 
 

Att utforma studien som en fallstudie var ett fördelaktigt tillvägagångssätt. 

Frågeställningarna krävde förklarande svar där målet var att förminska kunskapsluckor 

och ge en mer konkret bild över hur projektörer ska hantera markavvattningsföretag. 

Efter intervjun med två experter inom markavvattning, drog vi slutsatsen att 

information som redan finns kan vara svårtolkad, behöver förenklas och förklaras på ett 

mer konkret sätt.  Fallstudien skulle kunna gynnas av fler intervjuer för att ha ett större 

perspektiv, främst med projektörer. Att kontakta ett markavvattningsföretag som har 

varit berört av frågor som liknar studiens frågeställningar skulle också kunna gynna 

rapporten. 
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6 Slutsatser och förslag till vidare forskning 
 

En god kartläggning och förståelse om markavvattningsföretaget är det viktigaste för 

arbetsprocessen. För att inte tillföra för mycket vatten och bilda sämre brukbara åkrar, 

är det viktigt att utreda hela avrinningsområdet. Bristfällig utredning kan leda till 

översvämningar som kan drabba samhällets infrastruktur och miljö. Denna rapport kan 

bidra med en ökad förståelse kring hur markavvattningsföretag ska hanteras vid en ny/- 

ombyggnation av en väg. Frågor som uppstår i projekteringsfasen om 

markavvattningsföretag kan studien bidra med kunskaper om. Studien har endast fått 

information från personer med erfarenhet, vilket i sin tur lyfter studiens reliabilitet och 

validitet. Detta har resulterat i svar på frågeställningarna.  

6.1 Studiens viktigaste slutsatser 
Rapportens viktigaste slutsatser sammanställs nedan.  

 För att få en god hantering av ett markavvattningsföretag krävs det inte 

generalisering utan ett mer individuellt perspektiv. 

 Skapa en god förståelse om markavvattningsföretaget båtnads och 

avrinningsområde. 

 Föreställa sig hur projektet kommer ändra området jämfört med innan. 

 Dimensionera utifrån tidigare dokumentationer med syftet att marken fortsätter 

vara brukbar. 

 Ompröva markavvattningsföretag i de fall där byggnation kan resultera i 

oprövade förhållanden.  

6.2 Rekommendationer och framtida forskning 
 

De rekommendationer vi har till branschen är att en nyfikenhet och förståelse av 

markavvattning krävs för att kunna hantera markavvattningsföretag. Att hålla dialog 

med påverkade parter och föreställa sig konsekvenserna av förändringarna. Framtida 

arbeten som kan gynna branschen är att fördjupa sig inom omprövningsfasen, där man 

kan utreda begreppet ringa påverkan. 
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